
El món del grava t
Parlem amb Pedró Gómez Sandoval

Neixes a Villacarrillo (Jaén) l'any
1951 inicies la teva formació en l'Escola del
Cercle de Belles Arts de Lleida l'any 1969,
realitzes un curs de manera negra amb
Valentin Kovatchev i dos cursos de gravat a
Fuendetodos, un amb Sílvia Fagliano i un
altre amb Julio Zachrisson.

Exposes a Lleida, Barcelona, Eivissa,
Cerdanyola, Torremolinos, Bordéus
(França), Melilla, Sevilla.
I tens premis com: 1 r Premi en categoria de
gravat Festa Major de Primavera, Lleida
1993 i 1994.
1r Premi en categoria de gravat Fira de la
Tardor, Lleida 1993 i 1994.
1r Premi de Gravat Fira Sant Jordi, Lleida
1994.
1r Premi de Gravat 1999 i 2000 de la
Federació Internacional d'Artistes.
Premi de Gravat del Cercle de Belles Arts,
Lleida, 2001.

- Com et vas interessar pel món del gravat?

Primitivo Martín, que era també artista, tenia
obra gràfica molt interessant. Havia vist
dibuixos meus i em va dir que estaria molt bé
que em dediqués al gravat. Jo sabia que era
molt difícil, però no sabia com es feia. Em va
donar uns consells, em va explicar com es
feien, amb quines eines i materials, i em vaig
ficar a fer gravat. Quan vaig fer el servei militar
a Melilla, vaig conèixer el pintor més
interessant d'allà. Em deixava anar al seu
estudi.

- Quins artistes han influït en la teva obra?

De petit em mirava les il·lustracions anònimes
del Quixot, de la Bíblia. Aquelles il·lustracions
que hi havia en els llibres m'entusiasmaven
molt. Després Velazquez, Picasso, Van Gogh,
Miró, Tàpies, Chillida, alguns pintors
americans impressionistes abstractes: De
Kooning, Pollock, els expressionistes
alemanys, per la qüestió del gravat.

- És molt complexa la tècnica de la manera
^ oef negra?
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Sí, és difícil, és una tècnica molt laboriosa, però
és molt agraïda, compensa. Japonesos, gent
de l'est, russos, txecs, eslovacs la dominen
molt bé, és on més es treballa.

- 1 de la tècnica del linòleum, amb què et vares
fer un expert, que ens n'expliques. Amb quina
treballes millor?

En un començament no coneixia altra tècnica
que aquesta. Em vaig dedicar molt anys al
linòleum. Després vaig experimentar altres
tècniques i m'agraden tant com aquesta. El que
passa és que el linòleum és molt expressiu i
s'adapta molt bé al meu caràcter, una mica així
salvatge. M'agrada ser expressiu.
Tècniques m'agraden totes, però els àcids són
molt tòxics i noto que em toquen. L'àcid nítric et
destrossa. Al cap dels anys t'adones que t'has
perjudicat la salut, vull prescindir cada vegada
més dels àcids, fer punta seca o fer xilografia.
Ara quan tingui e taller nou em dedicaré més a
aquestes tècniques.

- En què consistia la tècnica mixta utilitzada en
la sèrie fulles?

Consistia a ficar un fons de color en el paper
perquè el suc de la fulla no el taqués
excessivament i col·locar la fulla tendra
acabada de collir sobre el paper i passar-lo pel
tòrcul. Em semblava com si atrapés l'aura de la
fulla, alguna cosa ha quedat estampada en el
paper com quan has conegut una persona
alguna cosa se t'ha quedat, ens ha influït, com
un llibre, una pel·lícula, una obra d'art, tot això
es va incorporant a tu, va sumant ets alguna
cosa més, ets més ric.



Per fer un gravat qualsevol cosa serveix:
un punxo, una punta molt afilada, un
tallant que talli molt ja et serveix per fer un
gravat. Si tires una planxa a terra, li tires
coses agressives, hi faràs un gravat.
Després això ho podràs estampar. Hi ha
gent que per fer un gravat no necessita
tanta litúrgia, ni tant protocol. Una pedra
que trobaràs la pots gravar i després
estamparia. Ara estic fent un gravat que
fico en sec una forma i em queda el paper
en blanc amb aquesta textura, aquest
gofratge. Això és un gravat no té tinta,
però això ho pots transmetre a la teva
obra. Tot això és bo d'aprofitar-ho
d'incorporar-ho.

- Què penses que ens vol dir la teva obra?

Vull comunicar coses. He anat canviant, he
passat per etapes, però sempre ha estat
bastant expressiva, i la preocupació que he
tingut per certs temes vol dir alguna cosa. Tens
sorpreses agradables: em va venir un noi que
em diu: "tinc un dibuix teu. Quan era petit vas
dibuixar el meu gos". La gent et fa aquest
comentari: ets considerat un artista. A nivell de
Lleida ja no dic més lluny, i compten amb tu per
a certes coses.

- Col·locar un gat al cap d'un home segur que
per a tu té algun significat?

Sí, en el seu moment era un acte de rebel·lia.
Les persones tenen aquest animal a dintre que
no és dòcil, allò de treure aquella cosa que mai
serà domesticada, que farà el que li convindrà,
com el significat de l'home aconseguit per un
gos. l'home que sempre està amenaçat, que
mai pot estar tranquil, que sempre hi ha alguna
cosa darrera que t'està punxant, una inquietud,
alguna cosa, i això quan tens fills trobes que és
veritat. No sé si m'he entregat prou a la pintura.
De vegades penso que hauria de ser més
radical, però, clar, som persones, viure també
coses de la vida quotidiana: el naixement d'un
fill, l'alegria d'un amic, veure exposicions, tot
això ho has de viure paral·lelament a la pintura,
no sols dedicarte-te a la teva feina, viure el que
està al voltant teu. De vegades admirava
aquella dedicació total de Van Gogh. A mi no
m'ha passat d'estar tan boig per la pintura, però
m'he absentat molt de casa, he deixat moltes
coses, he delegat moltes obligacions de casa
en la meva dona per pintar. I ella m'ha deixat
fer, he tingut una col·laboració molt bona, s'ha
ocupat de moltes coses que em corresponien a
mi i això m'ha anat bastant bé.
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- Què ens expliques d'aquella sèrie que vas fer
de los comedores de patatas?

Sí, recordo que un pintor d'aquests que visitava
Lleida em va dir: "Sandoval tu el màxim que
faràs és los comedores de patatas" com amb
menyspreu, pensant com si la pintura de Van
Gogh fos solament del segle XIX. Em va venir a
dir que jo no seria un pintor innovador, que
pintaria, però que no seria un creador, i pasat el
temps no m'importa que em considerin un
pintor no creador. M'agrada pintar i pinto el que
m'agrada, i també vaig evolucionant i
experimentant, Van Gogh va ser per a mi un
pintor molt important, i no em canso de mirar les
seves obres i estudiar la seva vida, i un dia vaig
pensar: "faré una sèrie de los comedores de
patatas a la meva manera", i vaig fer una sèrie
de personatges que no tenen res a veure amb
Van Gogh, són els meus comedores de patatas
l va ser l'època aquesta que vaig treballar molt
amb planxes de ferro, gairebé vaig emmalaltir,
però estic content, perquè va ser una sèrie que
va sortir molt autèntica. Tinc etapes en què
torno cap enrere, faig abstracte, però m'agrada
el figuratiu, com si una etapa de la vida no la
tens completa, tornar perquè hi ha alguna cosa
pendent. Ara estic en una fase més abstracta,
però que tampoc no ho és perquè contemplo la
pintura d'una altra manera.

- Sembla ser que per a tu, en la teva obra, els
detalls tenen certa importància?

Sí i també l'absència de detall ja és un detall.
Per exemple: si tens un piano i no hi ha el
pianista. Sembla que en la pintura ho has de



justificar tot.
- En l'elaboració d'un autoretrat, què
destacaries?

El retrat no és sols el físic, és també la
part psicològica. Jo sóc una persona
bastant preocupada i enfadat. Dono la

sensació de rebuig, tinc bastant mal caràcter,
sóc bastant distant, no m'agrada la multitud,
sóc difícil de tractar. Intento protegir-me una
mica, amb un escut. Es que et prenen el pèl la
gent si saben que ets bona persona, i no és que
sigui bo bo, també tinc coses negatives, tinc
històries políticament incorrectes.

- Quin gravat compraries ara mateix?

Ara, home si tingues poder adquisitiu la comida
frugal de Picasso, algun d'Eduard Munch,
algun expressionista alemany, Otto Dix, los
comedores de patatas de Van Gogh. Si ho
saps, va fer una pintura i una litografia, aquesta
obra la va fer també amb litografia. Clave,
Chillida, Tàpies, Miró. El dia que pugui en tindré
un d'aquestos. Col·lecciono gravats, tinc una
bona col·lecció al voltant de quatrecents.

- Tens alguna propera exposició en
perspectiva?

Sí, a la sala del Col·legi d'Aparelladors potser a
l'any que ve, amb una mica de catàleg. Vull fer
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una exposició ben feta, preparada amb temps.

- Com veus la teva obra en el futur?

La meva intenció és continuar treballant,
exposant i experimentant. Mentre pugui
treballar i tingui il·lusió aniré treballant. Suposo
que això cada vegada se't va valorant més. Ho

veig bé, no depèn de mi, però, solament. Per
la meva part aniré treballat amb la mateixa
intensitat o més.

- Què et sembla el món del gravat avui?

Bé, s'ha popularitzat molt i això és bo. Hi ha
molta varietat i molta quantitat. En els últims
anys hi ha hagut molta divulgació i això ha
influït molt positivament, s'ha donat a
conèixer. El gravat té la seva personalitat, no
és igual un gravat que un oli. Quan es fa un
gravat es fa per fer-ne una sèrie, és una obra
múltiple, s'estampa sobre paper. En
creativitat és tan creatiu com qualsevol altra
tècnica.

Josep  Manel  Simó  Gombau
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El$ canari s

Els canaris que tothom coneixem tenen els
seus orígens en ocells silvestres de les ¡lles de
Madeira i de les Canàries. En aquestes ¡lles és
un ocell molt comú. Són freqüents a Tenerife.

Al segle XV, els conqueridors espanyols van
introduir-los a la Península. Els primers en criar-
los en captivitat van ser monjos, els quals
venien els millors exemplars a senyors de 'alta
aristocràcia. Des de la Península es van
estendre cap a tot Europa i van anar sorgint
diferents races i colors. De fet el color groc és
fruit d'una mutació al segle XVI.

A Itàlia van arribar-hi en enfondrar-se un vaixell
espanyol carregat d'ocells davant de Venècia.

Actualment tenim moltes races de canaris i
moltes tenen el nom de la regió d'Europa, on
van ser seleccionats. Seria el cas de la raça
Harzer Roller, de la regió de Harz d'Alemanya,
o la Malinois, que prové la regió belga de les
Malines. o Norwich, de la mateixa regió
d'Anglaterra.

Els canaris es classifiquen en funció de
la seva aptitud:

-Canaris de cant: és una de les qualitats més
apreciades dels canaris. Eren capaços d'imitar
sons i cantar-los. Això va donar lloc a diferents
cants que els canicultors van anar depurant i
van sorgir diferents races.
-Canaris de color: poden subclassificar-se en
canaris lipocròmics, que vol dir que totes les
plomes són d'un mateix color, o melànics, que
vol dir que tenen melanina negra que tenyeix
una part de plomes.
-Canaris de postura: es classifiquen així pel seu
aspecte extern. Alguns tenen una corona, altres
les plomes arrissades.

Les cures més importants a tenir en compte per
al nostre canari són:

-Els canaris muden la ploma un cop l'any. Sol
ser a final de primavera. Per tal d'evitar que
llencin plomes tot l'estiu és bo forçar la muda. La
millorforma és deixant-lo a les fosques durant 3
o 4 setmanes, que és el període que triguen a
sortir les noves plomes. En aquest període és
molt important aportar suplements vitamínics a
l'aigua.
-Després de la muda cal que el canari recuperi
el cant; una alimentació rica en cànem ens pot
ajudar molt.
-El canari també té paràsits. Pot tenir àcars a les
potes i polls. Cal aplicar-li esprais
desparassitants.
-Si té el bec o les ungles molt llargues, cal tallar-
ies perfacilitar-li la seva mobilitat.
-Deixar-lo lluny de l'abast del gat de casa, ja que
els seus colors i els seus moviments el fan un
objectiu irresistible per als nostres gats.

Josep  Farreres  i Escuer
Veterinari


